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Legyen v a g y ne le-
gyen bölcsödé? Doma-
széken nem ez a kérdés. 
Legyen - mondja mind-
két tábor. A kérdés az, 
miből működjék , ma-
gán- vagy közpénzből? 
A képviselő-testület má-
jus végén újratárgyalja 
az egyszer már elvetett 
témát , s dönt a r r ó l , 
hogy ad jon-e önkor-
mányzati támogatást a 
sokak által hőn óhajtott 
tizenkét férőhelyes ma-
gánbölcsódének vagy 
sem. Addig is, mi itt is, 
ott is tiszteletünket tet-
tük a faluban. 

Újvári Béláné csecsemő-
és kisgyermek szakgondozó 
a nyolcvanas évek közepén 
költözött ki a családjával 
Szegedről Domaszékre. A 
közel két évtizedes bölcső-
dei gyakorlattal rendelkező 
Újváriné az utóbbi években 
asszisztensként dolgozott a 
falu orvosi rendelőjében, mi-
nek következtében alaposan 
megismerte a község apróbb 
s nagyobb lakóit és gondjait. 
Éppen ezért nem volt várat-
lan, amikor indult az 1994-
es helyhatósági választáson. 
Az már inkább, hogy egye-
düli betelepülőként bevá-
lasztották a tizenkét fős, tős-
gyökeres domaszékiekből 
álló képviselő-testületbe. Új-
váriné az első perctől fogva 
az egészségügy, az oktatás 
és a gyermekek érdekei t 
képvise l te : ráv i lág í to t t a 
problémákra, s nem rejtette 
véka alá véleményét, bátran 
kiállt igaza mellett. Szerinte 
ez a magatartás többeknek 
nem tetszett a testületben. 
„Ez nem olyan, mint váro-
son. Ha itt egyszer valaki 
olyan bűnt követ el, hogy 
mondjuk keményebben vitat-
kozik, harcol valamiért, ami-
ről szent meggyőződése, 
hogy igaz és jó, de az szem-
ben áll bizonyos emberek vé-
leményével, akkor azt nem 
felejtik el. Soha." 

• 
Domaszéken hét évvel ez-

előtt még csak 3000-en lak-
tak. Aztán az olcsó építési 
telkeknek köszönhetően -
ugyanúgy , mint pé ldául 
Zsombó - egyre népszerűbb 
és egyre keresettebb lett a 
falu. A városiak jöt tek és 
építkeztek. Ma már közel 
3800-an élnek a Szegedtől 
tíz k i lométerre f ekvő kö-
zségben. A falu határában 
lakók többsége - akik között 
egyébként sok a nagycsalá-
dos - a gyermekek után járó 
szociálpolitikai támogatással 
építkezett, illetve építkezik. 

Ez a házakon is látszik. A 
panelből kiszabadult egykori 
városlakó - kinek elfogyott 
minden pénzmagja - vako-
latlan, kerítés nélküli, sit-
dombokkal körülvett és po-
ros utakkal határolt épület-
ben éli mindennapjait. A há-
za állapotától függet lenül 
azonban komfort igényei ne-
ki is vannak. Oly csekélyek 
például, hogy gyermekét a 
helyi óvodába, iskolába já-
rassa. Igen ám, de a települé-
sen évek alatt rohamosan 

i Csak ketten látták... 

Domaszéki bölcsö(de)dal 
¥ 

Újvári Béláné és Simonné Szalma Éva. (Fotó: Karnolc Csaba) 

• Dobó Szilveszter polgármester 

# # H a l l o t t a m , h o g y s z é p 
• A kilencvenes évek 
eleje óta igen sok há-
zat húzíak fel a betele-
pülők a falu szélén. Mi-
re fordították az építé-
si telkek árának bevéte-
leit? - kérdeztem Do-
bó Szilveszter polgár-
mestert. 
- A meg lévő intéz-

ményeink működ te tésé -
re, valamint sportcsarnok-, 
illetve csatornaépítésre. 

• Amikor 1995-ben Új-
váriné beadta a pályáza-
tát a Népjóléti Miniszté-
riumhoz, csatolta az ön-
kormányzat támogatói 
nyilatkozatát. Beszéltek 
akkor arról, miből mű-

ködteti majd a bölcső-
dét? 
- Ez nem ve tődö t t 

föl , ugyanis elvi, s nem 
pénzügyi támogatásról volt 
szó. 

9 Úgy tudom, hogy ko-
rábban terveztek bölcső-
dét a faluban. 
- Bár a község rendezési 

tervében volt helye, soha 
nem merült fel rá igény, 
éppen ezért nem is építet-
tük meg. 

• Mikor készült ez a 
rendezési terv? 
- A hetvenes évek köze-

pén. 
• Azóta mérték az igé-
nyeket? 

- Konkrét felmérés nem 
készült, de mindig volt fa-
lugyűlés, közmeghallgatás, 
ahol a lakosság elmondta, 
mit szeretne. 

9 S most mit szeretné-
nek leginkább az embe-
rek? 
- A nagycsa ládosok 

közvélemény-kutatásának 
adatai szerint szilárd burko-
latú utat, járdát, óvoda bő-
vítést, bölcsődét. 

9 Utóbbit jól mutatja, 
hogy több mint ötszázan 
írták alá a petíciót. 
- Nézze, ötszáz aláírást 

én is tudnék még húsz té-
mára gyűjteni. 

9 Rohamosan nő a 

gyermekek száma a fa-
luban, ami kisebbfajta 
népességrobbanással fe-
nyeget. Milyen lépéseket 
terveznek? 
- Az óvodá t b iz to -

san bővítenünk kell. Ezt a 
n a g y c s a l á d o s o k fel is 
vá l l a l t ák . Egy t e rvező 
társadalmi munkában el-
kész í t i a t e rveke t . Kö-
szönjük szépen, örülünk 
neki. 

9 Polgármester úr, járt 
már ön a bölcsődé-
ben? 
- Még nem láttam, de 

hallottam, hogy szép. 

Sx. C. Sx. 

megszaporodott a gyerme-
kek száma, s a nyolcvanfős 
óvodában már nincs elegen-
dő hely. A probléma mar-
kánsan jelentkezik, hiszen 
jelenleg 180 köriili 0-3 év 
közötti gyermek él Doma-
széken. 

Megtudtam: többen van-
nak, akik e gondok miatt 
Szegedről már ki sem jelen-
tik a gyermekeiket, bár a fa-
luban laknak, mert félnek, 
hogy akkor nem jut nekik a 
városban óvodai hely. Mind-
eközben a szülők személyi 
jövedelemadójának 35 szá-
zalékát a domaszéki önkor-
mányzat kapja. 

9 
Újvári Béláné 1995-ben 

másfél millió forintot nyert a 

Népjóléti Minisztérium pá-
lyázatán. Ebből a pénzből, 
illetve saját forrásból - ami 
körü lbe lü l ugyanakkora 
összeg volt, mint a miniszté-
riumi juttatás - épített a Ju-
hász Gyula utcai háza mellé 
egy tizenkét főt befogadó, 
nyolcvan négyzetméteres 
magánbölcsődét. Az indulás-
kor úgy tervezte, hogy ha-
vonta körülbelül húszezer 
forint térítési díjat szed majd 
gyermekenként. Később rá-
jött, hogy ezt az összeget ép-
pen azok a családok nem 
tudják megfizetni, akik iga-
zán rászorulnak a bölcsődei 
ellátásra. Márciusban kérte 
az önkormányzatot, hogy a 
gyermekenként járó évi 134 
ezer forintos fejkvóta mellé 

adjon évente gyermekenként 
72 ezer forint kiegészítő tá-
mogatást. Elképzelését nem 
támogatta a testület. 

„Azt gondoltam, hogy 
egyezségre jutok a képvise-
lőkkel, s nem állnak ennyire 
ellenségesen a dologhoz, hi-
szen a bölcsődét nemcsak 
magamnak, hanem a falunak 
is építettem. Az ÁNTSZ szak-
emberei például amikor 
meglátták, közölték, hogy a 
domaszéki lehetne Csongrád 
megyében a minta magán-
bölcsőde" - mondta kissé 
szomorúan és rezignáltán 
Újváriné. 

Magyarországon egyéb-
ként jelenleg három magán-
bölcsőde működik. A Fészek 
Nagycsaládosok Egyesülete 

helyi csoportjának vezetője, 
Simonné Szalma Éva szerint 
a bölcsőde kisegítené a ká-
tyúból a férőhelyhiánnyal 
küszködő óvodát, hiszen ide 
más fé l -ké t éves koruktól 
négyéves korukig járhatná-
nak a gyermekek. Azok is 
kapnának itt helyet, akiket 
az óvodából elutasí tanak. 
„Higgye el, sokan nem men-
nénk el dolgozni, míg a 
gyermekünk kicsi, de azzal, 
hogy az állam minimális, 
pár ezer forintos gyermek-
gondozási segélyt ad, egy-
szerűen rákényszeríti a nőket 
a munkára. A falu új részé-
ben 20-30 évesek az anyu-
kák, ami azt jelenti, hogy 
még a nagymamák is akt-
ívak. Kire hagyjuk a gyerme-

ket, ha pénzt akarunk keres-
ni, mert a férjeink fizetéséből 
nem él meg a család?" 

9 
Újváriné többször meg-

hívta már képviselőtársait, 
hogy nézzék meg a bölcső-
dét. Ottjártunkig azonban a 
tizenegyből csak ketten lát-
ták a tüchtig gyermekintéz-
ményt. „Ha eljönnének, ta-
lán rádöbbennének, hogy ez 
nem olyan vállalkozás, mint 
egy bolt vagy autószerelő-
műhely. Egyesek azt mond-
ták, termeljek nyereséget, 
amiből fenn tudom tartani 
magam. De könyörgöm, ez 
nem profitorientált vállalko-
zás, hanem szociális ellátás, 
ami a falu érdekét szolgálja, 
s amibe én beleadom a szak-
mai tudásom legjavát. Azt 
kellene megérteni, hogy az 
önkormányzati támogatással 
nem a vállalkozást, hanem a 
családokat segítenék." Újvá-
riné szerint a képviselők kö-
zül néhányan elérkezettnek 
látják az időt, hogy az ügy 
kapcsán v i s sza lő jenek a 
.jöttment" szakgondozónő-
re, aki korábban annyit jár-
tatta a száját. 

9 
A bölcsőde mindössze tíz 

családot érint, ez pedig nem 
old ja meg a gondoka t , 
egyébként is a pár hónapos 
gyermek maradjon csak az 
anyja mellett - jelentette ki 
Baranyás József, annak a bi-
zottságnak az elnöke, amely 
egyebek mellet t szociális 
kérdésekben is kompetenciá-
val bír. Az ügyviteli bizott-
ság vezetője hangsúlyozta: 
Újváriné bölcsődéje vállal-
kozásként indult, s maradjon 
is tisztán vállalkozási ala-
pon. 

„ Tőlünk sok minden mást 
is várnak a lakosok, több 
mindenre kell figyelnünk. 
Szilárd burkolatú utakat kell 
építenünk, ezer nyugdíjast 
kell ellátnunk, és még sorol-
hatnám. Nem támogatom, 
hogy valaki állami, költség-
vetési pénzekből csinálgassa 
nyugodtan a vállalkozását. 
Az azért túl kényelmes lenne. 
A fejkvótát kapja meg Újvá-
riné, s az odajárók, rászo-
rultsági alapon, kaphatnak 
még némi támogatást az ön-
kormányzattól. " A pénzügyi 
bizottság tagja, Ótott Kovács 
Józsefné szerint a bölcsőde 
működésé re , ha nagyon 
akarják, elő tudják teremteni 
a pénzt. Például a céltartalék 
terhére. De ő úgy látja, hogy 
néhány képviselő nem akar-
ja, mert félnek, hogy az ön-
kormányzat nyakán marad a 
bölcsődei ellátás feladata, s 
az anyagi terhet jelentene. 

9 
A márciusi döntés után a 

nagycsaládosok kezdemé-
nyezésére aláírásgyűjtést in-
dult , miszer int az önkor-
mányzat vegye fel feladatkö-
rébe a bölcsődei ellátás biz-
tosítását. A petíciót 531-en 
írták alá. Simonné Szalma 
Éva szerint többek között 
ennek hatására döntött úgy 
legutóbbi ülésén a testület, 
hogy május 29-én újratár-
gyalják a bölcsődeügyet. 

Sxabá C. Szilárd 

Dollárpánik 
• Brüsszel (MTI) 

Belgiumban a hét végén 
megnőtt a pénzváltóhelyek 
fo rga lma , a l akosságban 
ugyanis kisebbfajta pánikot 
váltott ki az a holland lapje-
lentés, miszerint Európában 
majdnem tökéletes dollárha-
misítványok kerültek forga-
lomba. 

A De Telegraaf című hol-
land újság a brüsszeli köz-
pontú európai bankszövetség 
bizalmas jelentését idézte, az 
intézmény azonban csütör-

tök óta zárva tart, és egyel-
őre nem tudta kommentálni 
a híresztelést. Egyes bankok 
azonban - köztük például a 
holland ABN Amro - azon-
nal igyekeztek megnyugtatni 
ügyfeleiket, hogy a hamisít-
ványok elleni belső bizton-
sági rendszer kellően meg-
bízható. 

A jelentés készítői szerint 
a bankjegyek még ultraibo-
lya sugarakka l v izsgá lva 
sem mutatnak különbözősé-
get az eredetiektől. 

• Budapest (MTI) 
A hazai b rókercégek 

1996-ban összesen 4885 
milliárd forint értékben for-
galmaztak értékpapírokat a 
tőzsdén és a tőzsdén kívüli 
piacon. Az összforgalomból 
több mint 4000 milliárd fo-
rintot képviselt az állampa-
pírok kereskedelme. A rész-
vények forgalma 609 milli-
árd forintot tett ki. A lista 
101 értékpapír-forgalmazó 
társaság adatait tartalmazza. 
A tavalyi év legnagyobb ér-
tékpapír-forgalmazójának a 
Creditanstalt Értékpapír Rt. 
bizonyult. 

Brókerek 
A brókercég a tőzsdén, il-

letve a tőzsdén kívüli piacon 
összesen 661 milliárd forint 
értékben forgalmazott érték-
papírokat a múlt évben. A 
második helyezett a New 
York Bróker Rt. lett 445 
milliárd forintos forgalom-
mal. A harmadik helyet az 
Internationale Nederlanden 
Értékpapír Rt. foglal ta el 
400 milliárd forintos forgal-
mával. A negyedik és ötödik 
helyen a Postabank Érték-
papírforgalmazó és az OTP 

forgalma 
Értékpapír Ügynökség vég-
zett csaknem azonos, 324,9 
és 324 milliárd forint forga-
lommal. Az állampapírok pi-
acán szintén a Creditanstalt 
vitte el a pálmát, államköt-
vényekkel és kincstárjegyek-
kel összesen 538 milliárd fo-
rint forgalmat bonyolított. A 
New York Bróker Rt. 420 
milliárdos állampapír forgal-
mával itt is a második helyet 
érte el. 

Az Internationale Neder-
landen leg inkább a rész-

vénypiacon jeleskedett: 120 
milliárd forintot meghaladó 
részvényforgalmával meg-
előzte a Cred i tans ta l to t , 
amely 116 milliárd forinttal 
a második helyre szorult. A 
kárpótlásijegy-piacon a Pos-
tabank Értékpapírforgalma-
zó teljesített a legjobban, 
7,59 milliárd forint értékben 
kereskedett a jegyekkel. Az 
OTP Értékpapír Rt. 3,1 mil-
liárd forint, a Procent Hun-
gária Rt. 2,66 milliárd forint 
értékben forgalmazott kár-
pótlási jegyeket. A jegyek 
összforgalma 36,5 milliárd 
forint volt. 

Kocsilopáson 
ért rendőr 

• Miske (MTI) 
Egy rendőr őrmester is ré-

szese volt annak a gépkocsi-
lopási kísérletnek, amely va-
sárnap hajnalban történt a 
Duna-Tisza közi Miskén. A 
helyi Galaxis diszkó parko-
lójából egy Mazda típusú 
autót igyekeztek „elkötni" 
ismeretlen tettesek, de ami-
kor a gépkocsit megkísérel-
ték beindítani, a tetteseket a 
helybéliek feltartóztatták, és 
a rendőrök k ié rkezésé ig 
őrizték őket. Mint kiderült, a 
két gyanúsított egyike Sz. 
András 24 éves rendőr őr- * 
mester, a kalocsai kapitány-
ság kötelékébe tartozó köz-
lekedési járőr. A fiatalember 
a múlt év szeptembere óta 
dolgozott a rendőrség állo-
mányában, de a mundértól 
most meg kel le t t válnia , 
mert a megyei rendőrfőkapi-
tány utasítására még vasár-
nap délelőtt elbocsátották az 
állományból. A másik gya-
núsított, J. Zsolt kalocsai la-
kos, civil állampolgár. Elle-
nük gépjármű önkéntes elvé-
tele vétség kísérletének ala-
pos gyanúja miatt indul meg 
a büntetőeljárás. Az üggyel 
kapcsolatos iratokat átadták 
az illetékes ügyészségi nyo-
mozóhivatalnak. 

Biológiai 
agresszió? 
• Madrid (MTI) w> 

Castro kormánya azzal 
vádolja az USA-t, hogy bio-
lógiai agressziót követett el 
az ország ellen, a kubai me-
zőgazdaság szabotálása ér-
dekében. A kubai kormány 
a múlt héten panaszt nyúj-
tott be az ENSZ-nél, mond-
ván, hogy egy amerikai re-
pülőgép olyan rovarok peté-
it szórta le kubai földekre, 
amelyek nem csak rendkí-
vül károsak a mezőgazdasá-
gi termelésre, hanem ellen-
állóak a hagyományos ro-
varvédő szerek ellen. Was-
hington tagadta a vádat. A 
kuba i ko rmány j e l en t é se 
szerint tavaly október 21-én 
egy S-2R típusú, N-3093-M 
rendszámú repülőgép isme-
retlen szerrel permetezte be 
Matanzas tartomány több, a 
légifolyosó közelében elte-
rülő részét. Az ilyen repülő-
gépeket általában a kábító-
szer-ültetvények elpusztítá- 4 
sa érdekében történő perme-
tezésre használják az ameri-
kaiak. Washington szerint 
ez a gép a megjelölt napon 
valóban felszállt a floridai 
Cocoa Beachen lévő légitá-
maszpontról, és Kuba érin-
tésével Kolumbiába repült, 
hogy ott részt vegyen egy 
kokainültetvény elpusztítá-
sában. Amikor az amerikai 
pilóta meglátta, hogy a kö-
zelében repül a kubai légi-
társaság egyik utasszállító 
repülőgépe, füstképző ké-
szüléket hozott működésbe, 
hogy figyelmeztesse a má-
sik gép pilótáját saját hely-
zetéről. 

A kuba iak szer in t az 
amerikai gép Matanzas átre-
pülése közben ismeret len 
e rede tű szer re l szór t be 
egyes területeket, aminek 
következtében szürkésfehér 
felhő keletkezett - miként 
azt a kubai légitársaság jára-
tán ezt észlel ték. Az eset 
után Matanzas megyében 
megjelentek a szigetország-
ban azelőtt soha elő nem 
fordult rovarfajta első pél-
dányai, és az invázió mos-
tanra nem csak Matanzas te-
rületét bor í t ja be, hanem * 
Havanna és Cienfuegos tar-
tományt is - így a havannai 
vádak. 


